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Rezultatele obținute la examenul de bacalaureat 
                                                                        Director, 

                                                                        Prof. Delia Humelnicu 

 

La sfârșitul anului școlar 2020-2021 elevii au susținut examenul de bacalaureat în școală în care 

au absolvit, asfel încât în liceu s-a organizat prima sesiune a examenului de de Bacalaureat – cea din 

vară – iunie.  

În sesiunile examenului de bacalaureat 2020-2021 au participat 182 elevi (din cei 182 în total) și au 

promovat – 177 elevi – promovablitate 97,5% - seria curentă, în prima sesiune și 4 elevi în a doua sesiune. Un 

singur elev nu a promovat examenul de bacalaureat. Promovabilitatea, pentru cele 2 sesiuni este de 99,45%, 

comparativ cu 98,80 în anul școlar precedent, când au participat 160 elevi la examenul final. În 2018-2019 s-

au înscris 191 de elevi și s-au prezentat la examen 189 elevi. Procentul de promovabilitate - 98,48% - 2018 – 

2019, 100% - 2018, 99,37 % - 2017, 97.8% - 2016, 99,6% - 2015, în 2014 - 95,38 % și în 2013 - 95,69%).  

Menţionăm că acest procent este foarte bun, mult peste media pe ţară sau pe judeţ şi situează liceul 

nostru pe locul 5 în ierarhia judeţeană. Nu s-au înregistrat medii de 10, dar rezultatele au fost mulțumitoare. 

Pentru acest an şcolar ne propunem să atingem din nou procentul de 100%, pentru seria curentă și creșterea 

ponderii pentru cea anterioară (mai sunt 4-5 elevi din serii anterioare, din ultimii 10 ani - care nu au promovat 

examenul). Sperăm la o reușită deplină a elevilor noștri și în acest an școlar, chiar și în aceste condiții dificile, 

deorece generația actuală este bine pregătită – mărturie stau mediile mari, absenteismul redus, gradul ridicat 

de participare la învățarea online. Evidențiem rolul orelor suplimentare de limba și literatura română și ma-

tematică, alocate ca opțional la clasele a XII și pregătirea suplimentară din cadrul proiectului ROSE. 

Competențele digitale și lingvistice – limba română și limbile străine nu s-au mai susținut, profeso-

rii de la clase realizând echivalarea acestora luând în calcul mediile din timpul liceului.  

Rezultatele deosebite au fost și mediatizate, într-un articol din ,,Viața Liberă”, într-un articol numit ,,un 

altfel de top al maturității” școala noastră ocupând primul loc în județul Galați, după rezultate obținute de ele-

vii noștri la examenul de bacalaureat, comparativ cu mediile lor de admitere în clasa a IX-a, cu un procent de 

91% (,,Unitatea de învăţământ care are cea mai mare pondere de elevi care au luat Bacalaureatul cu cel 

puţin ultima medie cu care s-a intrat în 2017 la admitere este Liceul Teoretic "Emil Racoviţă". Aici s-a intrat 

cu medii între 9,41 şi 6,94, 91,80 la sută dintre absolvenţi reuşind să ia la Bacalaureat medii de la 6,94 în 

sus. Sunt şi zece absolvenţi care au reuşi să se ridice peste media 9,41, cea mai mare fiind 9,73).  

Pe un al site în care sunt publicate ierarhii ale liceelor (bacplus) Liceul Teoretic ,,Emil Racoviță” ocupă 

poziția 139 (din cele 1452 unități liceale din țară), cu o medie a examenului de bacalaureat de 8.37. (tot 8,37 a 

fost media și în 2020, dar ca poziție liceul era pe locul 152; media 8,29 în 2019 și locul 151; media 8,38 și 

locul 114 în 2018; media 8,61 și locul 88 în 2017; locul 114 și media 8,37 în 2016; locul 137 și media 8,18 în 

2015; locul 190 și media 7,70, în 2014).  
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Pe discipline, situația din 2021 se prezintă astfel: 
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Parteneriate și proiecte derulate în liceul nostru 

         

                                                                                   Director adjunct, 

                             Prof.  Corina Rotaru  

 

 Am încheiat contracte de parteneriat cu instituții, agenţi economici, biserici, ONG-uri, precum 

ATAC – „Asociația Tinerilor Activi Civic”, „Asociația Tinerilor Ortodocși”, „Salvaţi copiii”, şi alte organi-

zaţii privind colaborarea în diferite proiecte, pe diferite domenii. Am avut întâlniri periodice cu reprezentanţii 

comunităţii locale: membri în organele alese de conducere de la nivel local, părinţi, oameni de afaceri, re-

prezentanţi ai bisericii şi ai organizaţiilor non-guvernamentale, în vederea creşterii adecvării ofertei edu-

caţionale a şcolii la specificul comunitar, prin implicarea acestora ca parteneri în activitatea noastră. Prin 

postarea informațiilor pe siteul liceului, la avizier, pe panourile din clase și de pe holuri, prin publicarea de 

articole în revistele liceului, am realizat informarea tuturor categoriilor de persoane şi organizaţiilor interesate/

beneficiare în legătură cu activitatea unităţii şcolare şi cu programele naţionale de reformă în curs, promovarea 

altor proiecte inovatoare, precum proiectele Erasmus+, ROSE și POCU. 

Implementăm în cadrul liceului un Proiect privind Învățământul Secundar –ROSE, Subproiec-

tul „SUCCES LA BACALAUREAT”, în baza Acordului de Grant nr. SGL/RII/713 din data 

02.10.2018 încheiat între MEN – UMPFE și liceul nostru, cu un buget total în valoare de 

100.000 euro. 

 Dintre proiectele locale, județene, naționale și europene derulate în liceul nostru în anul școlar 2021-

2022, menționez: 

- Simpozionul național „Educația ecologică și societatea umană”; 

- „Science in life”- proiect Erasmus+ KA2; 

- ROSE – Subproiectul “Succes la BACALAUREAT!”,  2018-2022; 

- POCU/633/6/14/132337,  proiect intitulat „Competențe reale prin stagii de practică pentru o econo-

mie inovativă”cu o valoare de     150.000 euro, la care participă elevi de la Școala postliceală (2 grupe/an) și 

liceu (o gupă/an). 

  Am avut o foarte bună colaborare cu Biblioteca Judeţeană „V.A.Urechia” Galaţi, Filiala nr. 1, des-

făşurând la sediul acesteia din Ţiglina I mai multe activităţi. 

În cadrul parteneriatelor cu ONG-uri (Asociația „Artă și viață”-Galați, „ATAC” – Asociația Tinerilor Ac-

tivi Civic, Fundația „Familia”-Galați, Asociația Tinerilor Ortodocși, „Salvaţi copiii”), am asigurat prin 

profesorii noștri servicii de colaborare, consultanţă şi expertiză, bază logistică, oferirea de spaţii pentru diverse 

programe și activităţi comunitare. 
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PROIECTUL ROSE DUPĂ DOI ANI DE PANDEMIE 

Ing. Damian Felicia 

 

 

Din octombrie 2018 în școală se derulează proiectul ROSE – “Succes la Bacalaureat”.  

Este foarte interesant să observăm eforturile depuse în cadrul proiectului ROSE pentru a îmbunătăți 

sistemul de învățământ secundar din România, mai ales în contextul pandemiei de COVID-19. Iată câteva 

aspecte cheie evidențiate în text: 

Scopurile Proiectului ROSE: 

Reducerea ratei de părăsire timpurie a școlii. 

Îmbunătățirea tranziției de la liceu la facultate. 

Creșterea gradului de retenție în primul an universitar în instituțiile de învățământ sprijinite. 

Răspunsul la pandemie: 

Adaptarea activităților la mediul online, oferind echipamente electronice și sprijin constant comunităților 

educaționale. 

Pregătirea elevilor și a cadrelor didactice pentru noile provocări generate de tehnologie. 

Contribuția specialiștilor: 

se discută despre provocările ridicate de pandemie pentru educație și strategiile de recuperare a pierderilor de 

învățare. 

se prezintă o retrospectivă a anului 2021 în cadrul proiectului ROSE. 

se aduc în discuție măsurile de politică publică implementate și impactul acestora. 

se subliniază necesitatea acțiunii la nivel local pentru o educație incluzivă de calitate. 

se abordează inechitățile, singurătatea și demotivarea în învățarea online și importanța consilierii elevilor. 

se introduce direcțiile strategice europene în construirea Ariei Europene a Educației până în 2025. 

Adaptarea la schimbarea de paradigmă educațională: 

Reflectarea asupra unei schimbări de paradigmă educațională și a multiplelor crize cu care se confruntă 

societatea (sanitară, climatică, a locurilor de muncă, demografică, a migrației etc.). 

Accentul pe necesitatea de a contribui la o altfel de școală în România, generatoare de atașament față de 

învățare și stare de bine în rândul tinerilor. 
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Paradigma de intervenție a proiectului ROSE: 

Crearea de contexte și premise pentru soluții educaționale locale adaptate la nevoile comunităților 

școlare. 

Este important de subliniat că eforturile depuse pentru adaptarea la noile provocări și pentru 

îmbunătățirea sistemului de învățământ sunt esențiale în asigurarea unei educații de calitate și pregătirii 

elevilor pentru viitor. Sperăm că aceste inițiative vor contribui la formarea unei generații pregătite să facă 

față provocărilor complexe ale secolului XXI. 

S-au realizat excursii și s-au făcut parțial activitățile de sprijin (unele online). Au fost organizate 

activitățile de pregătire pentru bacalaureat (fizic și online) și au funcționat cluburile (de debate și științe), 

au fost elaborate revistele proiectului. 

Toate acestea au dus la îmbunătăţirea performanţelor şcolare ale elevilor prin aplicarea 

cunoştinţelor în procesul instructiv-educativ. S-a  observat utilizarea preponderant a unor metode de 

predare şi învaţare activ-participative. S-a ameliorat evaluarea elevilor prin mijloace variate  folosite 

(realizarea de referate, miniproiecte şi portofolii, realizarea de expoziţii, panouri). Ne-am adaptat unor 

condiții care nu mai țineau de noi, ne puneau în pericol sănătatea fizică și mentală. 

Sperăm la o reușită deplină a elevilor noștri, deorece generația actuală este bine pregătită – 

mărturie stau mediile mari, absenteismul redus, gradul ridicat de participare la învățarea online. 

Evidențiem rolul orelor suplimentare de limba și literatura română și matematică, alocate ca opțional la 

clasele a XII-a  și pregătirea suplimentară din cadrul proiectului ROSE. 
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IMPRESII DESPRE PROIECTUL ROSE  
 

Proiectul ROSE- o poartă spre o altfel de știință 

                              Bălan Dumitru Ștefan, clasa a XII-a D 

 

   Bună ziua! Sunt Bălan Dumitru Ștefan. Am participat din clasa a IX-a la proiectul ROSE. Pot 

spune despre acest proiect că reprezintă  un câștig, în special pentru liceele teoretice, unde as-

pectele teoretice se studiază mai mult, o poartă care te invită pe tine ca elev în casa plină de cu-

loare a științei. Mie încă de când eram în gimnaziu îmi plăceau aspectele practice, partea exper-

imentală mă fascina cel mai mult, deoarece mă făcea pe mine ca elev să înțeleg mult mai bine 

acele aspecte teoretice, care pentru mulți dintre noi pot reprezenta o povară. Mai mult, faptul că 

activitățile au fost diferite între ele, pentru mine a reprezentat cea mai frumoasă parte din acest 

proiect, deoarece mi-au deschis și mai mult apetitul spre a cunoaște mai multe aplicații practice. 

    Pot spune că de fiecare dată când participam la aceste activități pline de acțiune, simțeam că 

de fapt mă joc, dar în spatele acestei distracții, au existat o sumedenie de învățăminte pe care eu 

le-am primit cu tot dragul. 

    Să nu uităm să ne jucăm, chiar dacă învățăm! Mulțumesc ROSE! 
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IMPRESII DESPRE PROIECTUL ROSE  

clasa a XII-a E 

 

Frătița Valentina: ,,În cadrul proiectului ROSE am reușit să umplu golurile pe care le 

aveam la matematică  și română. Profesorii din acest proiect au fost foarte răbdători cu noi și 

ne-au explicat fiecare lucru pe care nu l-am înțeles, de mai multe ori dacă a fost nevoie. A 

fost o experiență plăcută din care am învățat să relaționez cu alți colegi și profesori, nu doar 

cu cei de la clasă și în acest fel mi-am învins teama de a pune o întrebare atunci când nu am 

înțeles ceva, fără să îmi fie rușine.” 

Gavriliu George-Alexandru: ,,Mi-a plăcut să particip la proiectul ROSE deoarece am 

făcut experimente practice, care ne-au îmbunătățit îndemânarea și am învățat cum se com-

portă unele substanțe în anumite situații. În cadrul proiectului ROSE s-au discutat subiecte 

interesante ce ne pot îmbunătăți sau afecta viața de zi cu zi, precum inteligența artificială.” 

Ifrose Darius-Mihai: ,,Proiectul ROSE m-a ajutat să deprind anumite calități, pe care 

cu siguranță le voi folosi pe viitor. Mă bucur că am participat și cu siguranță aș mai face încă 

o dată proiectele și experimentele din proiect.” 

Ioniță Ștefan: ,,Mi-a plăcut foarte mult că am lucrat tot felul de probleme pentru a fi 

pregătiți pentru diverse exerciții la examen. Atmosfera de la proiectul ROSE a fost foarte in-

teresantă, doamna profesoară reușind să ne facă atenți și puteam înțelege orice problemă, chi-

ar dacă era mai complicată. Am participat de plăcere și încă aș vrea să mai particip  .” 
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Bratu Bianca Marina:   “Consider că proiectul a fost de mare ajutor pentru elevii care își doresc o 

carieră științifică. Lucrările practice ne-au dezvoltat atât cunoștințele, cât și abilitățile practice care 

ne vor trebui la facultate. Prin aceste ore, am reușit să învățăm cum arată o lucrare practică, ce 

trebuie să conțină, cum trebuie să ne gestionăm timpul, cum trebuie sa verificăm calculele și cel mai 

important dacă am greșit să o luăm de la capăt fără să ne dăm bătuți. Pentru mine, o viitoare stu-

dentă la medicină, consider că fizica, chimia și biologia trebuie împletite într-un mod armonios, dar 

pe lângă aceste lucruri teoria trebuie aplicată în viața de zi cu zi astfel încât este indicat să știi ce 

înseamnă să lucrezi într-un laborator, de la normele de protecție a muncii până la eșecurile care le 

poți avea. Consider că acest proiect m-a ajutat sa îmi dau seama dacă mi-ar plăcea să lucrez într-un 

laborator și a fost unul dintre proiectele prin care m-am redescoperit, realizând că sunt pasionată de 

știință și că această carieră mi s-ar potrivi cel mai bine. “ 
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AURORA BOREALĂ 

Răzvan Popa, clasa a XI-a D 

 

Frumosul fenomen natural al aurorelor boreale este de fapt rezultatul coliziunilor dintre 

moleculele gazoase din atmosfera Terrei cu particulele încărcate electromagnetic provenite din 

Soare. Variaţia de culoare a aurorelor boreale se datorează tipului de molecule gazoase implicate în 

această reacţie. Culoarea observată cel mai adesea are o tonalitate tipică de galben-verzui, fiind 

produsă de moleculele de oxigen situate la înălţimea de circa 96 kilometri. Aurorele de culoare 

complet roşie sunt rare şi sunt produse de particulele de oxigen situate la înălţimi de peste 320 

kilometri. Moleculele de azot produc aurore boreale de culoare albastră sau albastră-purpurie. Au 

mai fost observate aurore de culoarea galbenă şi violet, dar sunt extrem de rare. Legătura dintre 

aurorele boreale şi activitatea solară a fost bănuită încă din anul 1880. Datorită cercetărilor ştiinţifice 

serioase în această direcţie, derulate din anul 1950, se cunoaşte că electronii şi protonii din lumina 

solară sunt proiectaţi cu viteze foarte mari spre Terra prin intermediul aşa numitelor „vînturi solare”. 

Aurora boreală apare la înălţimi cuprinse între 80-640 kilometri în atmosfera terestră. Acest 

tip de auroră apare şi în emisfera sudică, unde este denumită în mod firesc „auroră australă”. Odată 

ce acest fenomen apare în apropierea polilor magnetici ai planetei, limita sudică la care aurora 

boreală a fost observată a fost oraşul New Orleans. Cele mai bune locuri unde poate fi observată sunt 

partea de nord-vest a Canadei, Alaska, Norvegia, Islanda şi nordul Siberiei. Aurorele australe nu sunt 

atât de vizibile precum cele nordice, datorită faptului că apar în mod concentrat doar în Antarctica. 

Cercetătorii au mai descoperit că activitatea aurorelor este una ciclică, apărând în medie la circa 11 

ani. Evident, spectacolul lor feeric se observă cele mai bine în timpul nopţilor arctice. 
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FIZICĂ 

Efectul fluturelui şi teoria haosului 

 

  Purice Ana,  Clasa a XII-a E                                                                                                       

 

  Necunoscutul şi nedesluşitul ne atrage! Dorim să găsim explicaţii şi pentru cele mai mărunte fe-

nomene, să găsim secretul naturii umane şi a mediului înconjurător. Uneori descoperim lucruri noi fără 

să vrem, dintr-o eroare de calcul sau dintr-o greşeală insignifiantă, cum a fost şi cazul teoriei haosului. 

În anul 1961 meteorologul Edward Lorentz a descoperit pentru prima dată efectele haosului în laborato-

rul său şi a constat că din cauza unei erori de calcul, aparent infimă, prognozele meteo au fost greşite. 

Mulţi oameni de ştiinţă consideră teoria haosului, alături de teoria relativităţii şi mecanica cuantică, 

drept o descoperire ce a revoluţionat ştiinţa secolului al XX-lea. Deşi ea poartă numele de “teoria 

haosului” şi se bazează pe faptul că o variaţie cât de mică într-un sistem dinamic neliniar precum cel 

meteorologic poate genera o perturbare haotică majoră, adepţii acestei teorii încearca să demonstreze 

exact contrariul, că nu există haos şi că nimic nu e întâmplător. Oricât de imprevizibile, de lipsite de 

sens şi de logică sunt formele şi manifestările ce ne înconjoară, totul se structurează pe sisteme logice, 

ordonate, dar care sunt puse în scenă de un set de valori primare extrem de sensibile la factorii exteriori. 

 "Efectul fluturelui” constă în faptul că atunci când un fluture zboară la New York, bătaia aripilor 

sale va fi resimţită în Japonia ca un uragan. În filmul cu acelaşi nume, Evan, personajul principal, ne-

mulţumit de viaţa sa şi a prietenilor săi, se întoarce de mai multe ori în trecut şi schimbă câte un detaliu 

neînsemnat, dar care afectează prezentul. De fiecare dată când călătoreşte în timp schimbă încă puţin 

din copilăria lor nefericită, rezultatele nefiind mereu pozitive.  

 Întrebarea cheie din această producţie cinematografică ar fi: “Dacă te-ai trezi dimineaţa şi ţi-ai da 

seama că poti să-ţi trăieşti viaţa altfel, ce-ai face ?” Ai dori să schimbi ceva în viaţa ta şi poate, de ce nu, 

a celor din jur sau ai lăsa totul aşa cum a fost? Ai vrea să ştii răspunsul la întrebări care te macină de 

mult timp? Ţi-e frică să crezi că, poate datorită unei bătăi din aripile unui fluture, un amănunt din viaţa 

ta s-a schimbat? Acest film merită văzut datorită implicaţiilor în întelegerea fizicii şi psihologiei. Ajun-

gem la concluzia că într-adevăr fizica se regăseşte în orice amănunt şi vine mereu cu  o explicaţie pentru 

neliniştile şi nedumeririle noastre. Lumea este ca un puzzle enorm şi teoriile fizicii sunt manualul 

ajutător pentru a-i înţelege mecanismul de formare! 

 Ce legătură are teoria haosului cu scurtul rezumat al unui film de exceptie numit "The butterflye 

effect"? Numai prin fenomenul numit "efectul fluturelui" şi conform teoriei haosului putem înţelege 

subiectul şi tema acestui film. 

 Vă invit să vizionaţi  acest thriller provocator şi plin de suspans, o realizare de excepţie. 
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NOUTĂȚI DIN MECANICA CUANTICĂ 

        

       Petrea Alexandra, clasa a X-a A 

 

 

Inseparabilitatea cuantică este un concept din mecanica cuantică conform 

căruia atunci când o pereche de particule, în anumite condiţii, devin cuplate cuantic, 

cunoscând starea uneia (ca de exemplu spinul), cunoaştem în mod automat starea 

celeilalte (aşadar, particulele interacţionează într-un mod previzibil între ele). Altfel 

spus, două particule cuplate cuantic păstrează între ele o conexiune fundamentală, 

chiar dacă sunt separate în spaţiu, iar la orice acțiune efectuată asupra unei particule 

(de exemplu, când sunt măsurate, iar starea de superpoziţie cuantică colapsează), 

cealaltă particulă pereche va răspunde instantaneu. Dificultatea este următoarea: 

particulele par că pot comunica de la distanţă instantaneu, oricare ar fi distanţa 

dintre ele, iar acest lucru pare a încălca principiul vitezei maxime în univers (viteza 

luminii), instituit de Albert Einstein. Oricât de bizar ar fi, inseparabilitatea cuantică a 

fost testată şi dovedită reală. Inseparabilitatea cuantică este o componentă cheie a 

mecanicii cuantice, care constituie baza pentru domenii precum: computerele cuantic 

ori criptografia cuantică; există, deci, un interes considerabil în îmbunătăţirea 

înțelegerii noastre privind acest fenomen. 

 

Experiment: pentru prima dată s-a observat efectul curbării spaţiu-
timpului la scară cuantică 
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Curbarea spaţiu-timpului generează "forţe mareice" care se exercită asupra 

funcţiei de undă a unui sistem cuantic. Folosind un interferometru cu impuls dual 
cercetători de la Universitatea Stanford şi Universitatea din Birmingham  au 
măsurat modificările apărute ca urmare a acestor forţe. Pe scurt, cercetătorii au 
observat că introducerea unui corp cu masă în apropierea unui sistem cuantic 
produce modificări ale spaţiu-timpului măsurabile, identificând pentru prima oară 
efectele gravitaţiei asupra unui sistem cuantic. Un corp va fi afectat de "forţele 
mareice" (eng. tidal forces) ori de câte ori forţa gravitaţională modifică spaţiul 
ocupat de corp. Acest lucru este clar ilustrat în cazul găurilor negre. 
           Albert Einstein, în cadrul teoriei generale a relativităţii, a propus o nouă 
viziune asupra Universului şi asupra teoriei gravitaţiei, arătând că gravitaţia este 
în fapt rezultatul curbării spaţiu-timpului de către obiectele cu masă (ori energie). 
Deşi teoria a fost testată la nivel macro, la nivelul stelelor şi al planetelor, este 
"lumea" cuantică afectată de gravitaţie (forţa gravitaţională este foarte slabă, în 
comparaţie cu celelalte forţe fundamentale)? 

   În cadrul cercetării derulate de cercetătorii menţionaţi, publicate în 
Physical Review Letters, conform autorilor studiului, curbarea spaţiu-timpului a 
fost observată pentru întâia dată la scară cuantică. 

Pentru efectuarea cercetării s-a folosit interferometrul (dacă vă sună 
cunoscută denumirea, este probabil pentru că nu cu mult timp în urmă presa 
lumii a vorbit despre LIGO, interferometrul utilizat pentru identificarea undelor 
gravitaţionale, cea mai mai descoperire ştiinţifică a acestui început de mileniu). 

În acest caz cercetătorii au folosit 2 interferometre atomice (care sunt 
diferite într-o oarecare măsură de interferometrele optice, dar principiul este 
acelaşi). 

Într-un interferometru atomic un nor de atomi este răcit la temperaturi 
apropiate de zero absolut într-o cameră vidată. Atomii sunt puşi în mişcare, iar 
impulsuri de lumină generează o combinaţie de două stări cuantice ale căror 
unde călătoresc pe două căi diferite.  Atunci când atomii sunt recombinaţi, 
modelul de interferenţă arată dacă sunt modificări în ce priveşte lungimea 
traseului parcurs. 

În cadrul experimentului de faţă, fiind vorba de 2 interferometre, s-au 
utilizat două subseturi ale aceluiaşi nor atomic. Pentru a crea curbarea spaţiu-
timpului cercetătorii au plasat o bucată de plumb de 90 kg lângă capătul unui 
interferometru. Cum aşezarea bucăţii de plumb a fost "preferenţială", aşteptările 
au fost ca doar un interferometru să resimtă curbarea spațiu-timpului, ceea ce s-a 
şi măsurat. 

            Conform unuia dintre cercetători, Peter Asenbaum, "În mod intuitiv, 
ne-am putea gândi că aşezarea unui bucăți de plumb în apropierea 
interferometrului nu ar putea influenţa rezultatul experimentului. Cu toate 
acestea aparatul nostru este atât de sensibil, încât prezenţa plumbului a fost 
identificată în mod clar în măsurătorile efectuate". 

 
 

https://journals.aps.org/prl/abstract/10.1103/PhysRevLett.118.183602
https://www.scientia.ro/stiri-stiinta/stiri-fizica/6955-au-fost-identificate-undele-gravitationale.html
https://www.scientia.ro/stiri-stiinta/stiri-fizica/6955-au-fost-identificate-undele-gravitationale.html
https://en.wikipedia.org/wiki/Atom_interferometer
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Curcubeul 

Bratu Marina—  clasa a  XII-a E 

 

 

 Curcubeul este un fenomen optic și meteorologic atmosferic care 

se manifestă prin apariția pe cer a unui spectru de forma unui arc colorat 

atunci când lumina soarelui se refractă în picăturile de apă din at-

mosferă. De cele mai multe ori curcubeul se observă după ploaie, când 

soarele este apropiat de orizont. 

 În condiții bune de lumină, în fața peretelui de ploaie, un cur-

cubeu secundar este vizibil deasupra curcubeului principal. Acesta 

este mai slab din cauza dublei reflexii a luminii în picăturile de apă 

și are o secvență de culori opusă. 

 

Există mai multe fenomene fizice care stau la baza producerii curcubeului sau care îl pot influența: 

Tensiunea superficială face ca picăturile de apă, mai ales cele foarte mici, să fie aproape perfect 

sferice. 

Refracția și reflexia luminii explică de ce lumina curcubeului are altă direcție decât lumina de la soare. 

Dispersia luminii, adică dependența indicelui de refracție al apei de lungimea de undă a luminii, ex-

plică de ce curcubeiele sunt colorate și nu doar albe. 

Difracția luminii devine semnificativă atunci când picăturile de apă sunt extrem de mici, de ordinul mi-

cronilor, deci comparabile cu lungimea de undă (aproximativ 0,5 μm). În acest caz culorile cur-

cubeului se estompează. 

Dacă picăturile sunt mari și nu se află într-un echilibru care să le asigure forma sferică, efectul de cur-

cubeu fie este redus, fie nu apare. 

Curcubeul ca fenomen meteorologic: 

Curcubeiele naturale apar, de obicei, atunci când cerul se înseninează rapid după o ploaie, iar 

soarele se află la o altitudine mică. Din acest motiv, curcubeiele sunt observate de obicei pe cerul 

vestic, dimineața, și pe cel estic, seara. Totodată, fenomenul nu se poate forma vara, la prânz, de-

oarece soarele se află la punctul maxim pe cer. Cele mai spectaculoase apariții ale curcubeului au 

loc atunci când jumătate din cer este încă întunecat cu nori de ploaie, iar observatorul se află într-un 

punct cu cer senin în direcția Soarelui. Rezultatul este un curcubeu luminos care contrastează cu 

fundalul întunecat. Se pot observa curcubeie destul de des într-un jet de apă, în special în fântâni si 

cascade. În cazuri speciale, se pot observa mici curcubeie la capătul valurilor mării. 
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Lumina și curcubeul ca fenomene optice: 

 

 Lumina soarelui reprezintă o mică parte din spectrul electromagnetic. Atunci când 

soarele este pe cer, toate părțile spectrului vizibil ajung la suprafața pământului, iar amestecul lor 

este perceput ca o lumină de zi albicioasă. În cazul în care soarele se află la o înălțime mică pe cer 

(spre exemplu la răsărit), partea cu unde scurte a spectrului solar (definită prin culorile de tip al-

bastru) este mai dispensată în atmosfera, rezultând culoarea roșie a cerului. 

 

Formarea și culorile curcubeului: 

 Culorile curcubeului sunt produse prin dispersia luminii solare în picăturile de apă, unde 
aceasta este descompusă în funcție de lungimea de undă, precum într-o prismă (fenomen pentru 
prima oară descoperit de Isaac Newton). În curcubeu, datorită amestecării parțiale a razelor de 
lumină prin reflexia internă la diferite puncte de pe suprafața sferică a picăturii, culorile apar mai 
puțin clar separate în comparație cu un spectru luminos produs, spre exemplu, cu ajutorul unui 
spectroscop cu prisme.Numărul de culori pe care ochiul uman este capabil să le distingă este 
aproximativ 100. Datorită subiectivității situației, numărul exact de culori principale este o aleg-
ere oarecum arbitrară. Așadar, Newton, împărțea inițial spectrul în cinci culori principale: roșu, 
galben, verde, albastru și violet. Mai târziu a inclus portocaliu și indigo, oferind șapte noi culori 
(o analogie la filozofia sofiștilor greci, care credeau că există o legătură între culori, notele muzi-
cale si obiectele cunoscute din sistemul solar). De reținut este faptul că, ceea ce Newton considera 
atunci ca albastru ar fi considerat astăzi drept cian și ceea ce Newton a numit indigo ar fi consid-
erat astăzi albastru. (fenomen pentru prima oară descoperit de Isaac Newton). În curcubeu, dato-
rită amestecării parțiale a razelor de lumină prin reflexia internă la diferite puncte de pe suprafața 
sferică a picăturii, culorile apar mai puțin clar separate în comparație cu un spectru luminos pro-
dus, spre exemplu, cu ajutorul unui spectroscop cu prisme. Numărul de culori pe care ochiul 
uman este capabil să le distingă este aproximativ 100. Datorită subiectivității situației, numărul 
exact de culori principale este o alegere oarecum arbitrară. Așadar, Newton, împărțea inițial spec-
trul în cinci culori principale: roșu, galben, verde, albastru și violet. Mai târziu a inclus portocaliu 
și indigo, oferind șapte noi culori (o analogie la filozofia sofiștilor greci, care credeau că există o 
legătură între culori, notele muzicale si obiectele cunoscute din sistemul solar). De reținut este 
faptul că, ceea ce Newton considera atunci ca albastru ar fi considerat astăzi drept cian și ceea ce 
Newton a numit indigo ar fi considerat astăzi albastru.  

https://ro.wikipedia.org/wiki/Isaac_Newton
https://ro.wikipedia.org/wiki/Interferen%C8%9B%C4%83
https://ro.wikipedia.org/wiki/Spectroscop
https://ro.wikipedia.org/wiki/Ochi
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Curcubeul dublu 

 
 Termenul de curcubeu dublu este folosit atunci când arcul format de razele dublu reflectate 

din picătura de apă, este vizibil lângă curcubeul principal. Acesta este întotdeauna format, ba chiar 

exista teoretic o infinitate de curcubeie pe lângă cel principal. În practică, datorită slabei concen-

trații de lumină după prima reflexie, și datorită răspândirii mai mari pe suprafața cerului, cur-

cubeul secundar poate fi observat doar în cazuri speciale. Acesta are ordinea culorilor inversată 

deoarece, dacă la curcubeul principal unghiul arcului scădea de la rosu la albastru, in cazul acesta 

creste de la rosu la albastru. 
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Pitagora 

      Bratu Bianca-Marin, clasa a XII-a E 

 

 

 

 

 

 

 

Pitagora a fost un gânditor antic grec, militant religios și politic. El s-a născut în anul 576 î.Hr. 

în insula Samos. Informațiile despre viața și doctrina lui sunt greu de separat de legendele care îl pre-

zintă ca pe un semizeu, un înțelept desăvârșit, un moștenitor al întregii științe antice și al Orientului 

Apropiat, un făcător de miracole și magician. 

Încă de tânăr a călătorit mult, vizitând Orientul Apropiat până în India. Pitagora și-a părăsit in-

sula natală în semn de protest față de tirania lui Policrate (538-522 î.Hr.). E posibil ca în călătoriile sale 

să fi ajuns în Egipt și în Babilon (cercetătorii presupun că a fost inițiat aici în diferite doctrine secrete). 

Aproximativ în jurul vârstei de 40 de ani, filosoful s-a stabilit în orașul Crotona din sudul Italiei, unde a 

întemeiat o societate strict secretă împreună cu discipolii săi, care îl considerau încă din timpul vieții o 

ființă superioară. Aceasta era o frăție etico-religioasă care s-a bucurat de o răspândire vastă și care avea 

drept scop înnoirea morală și purificarea vederilor religioase. 

În domeniul matematicii, lui Pitagora i se atribuie introducerea în geometrie a demonstrațiilor, a 

teoremei congruenței, demonstrarea teoremei care îi poartă numele, construcția câtorva poligoane și 

poliedre. De numele său este legată și teoria despre numere pare și impare, numere simple și compuse, 

numere geometrice și absolute, despre proporții aritmetice, geometrice și armonice. Pitagora vedea ma-

tematica ca o teorie abstractă, dedicată antrenării minții cu deducții logice, cu exactitatea proporțiilor și 

cu demonstrație. Chiar și aritmetica, el nu o vedea ca pe un instrument de contabilitate, ci ca pe un 

studiu al proporțiilor. Așa a descoperit legătura dintre număr și muzică. A ajuns la concluzia că 

sunetele depind de vibrații. Le-a calculat și a stabilit că muzica nu este altceva decât o relație numerică 

între aceste vibrații, măsurată după intervalul dintre ele. 

Pitagoreicii acceptau sfericitatea Pământului și mișcarea lui în jurul unui foc central-izvorul lu-

minii și al căldurii: în jurul acestui foc se mișcă și alte corpuri cerești, care produc prin aceasta un sunet 

muzical armonios, așa-numita „armonie a sferelor”. O parte din ideile sale erau inspirate din filosofia 

Orientului. Astfel, sufletul, fiind nemuritor, migrează de la un corp la altul, părăsindu-l pe cel mort, pu-

rificându-se un timp în Hades apoi reîncarnându-se. Pitagoreicii recunoșteau nemurirea sufletului și 

purificarea lui treptată (catharsis), ca urmare a înțelegerii structurii muzicale a Cosmosului. 
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GEOGRAFIE-TURISM-MEDIU 

Galați – orașul meu 

 

Galațiul este reședința și totodată cel mai mare oraș al județului Galați, județ situat în 

apropiere de colțul celor trei frontiere în Moldova, România. Conform ultimelor estimări oficiale 

ale Institutului Național de Statistică, populatia orașului era, în anul 2009, de 290.733 de locui-

tori, fiind al 7-lea oraș din țară după numărul de locuitori. Este unul dintre cele mai mari centre 

economice din România, respectiv Moldova. Orașul Galați are o istorie încărcată și datorită fap-

tului că este plasat pe Dunăre, cea mai importantă arteră comercial-fluvială europeană, Canalul 

Dunăre–Main–Rin. Viața economică s-a dezvoltat în jurul Șantierului Naval, Portului Fluvial, în 

jurul Combinatului Siderurgic Arcelor-Mittal și a Portului Mineralier. 

 

 

 

Istorie Galați 

 

Prima menționare documentară a orașului Galati (pe atunci târg) datează din 1445 (într-un 

act semnat de domnitorul Ștefan al II-lea). Galațiul a crescut în importanță după ce turcii au cu-

cerit cetățile Chilia și Cetatea Albă, în iulie-august 1484, orașul ramânând singurul port al 

Moldovei cu rol important în comerțul intern, dar și în cel polono-turc. În 1789, în timpul războiului 

ruso-turc din 1789 - 1791, Galațiul a fost ars de către armatele generalului rus Mihail Kamensky, 

aceasta fiind una dintre numeroasele pustiiri care au fost îndurate de oraș în războaiele ruso-

turce din secolul al XVIII–lea și începutul secolului al XIX-lea.  
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 Denumirea de Galați vine probabil de la tribul celtic al galilor, care locuiau prin aceasă 

zonă în antichitate, fie de la regiunea Galiția, o altă variantă ar fi din limba cumană gala(t) preluat 

din arăbescul kalhat (fortăreață). În 1837, Galațiul dobândește statutul de porto-franco (oraș li-

ber), iar după războiul Crimeei din 1854 - 1856 devine, împreună cu Sulina, sediu al Comisiei Eu-

ropene a Dunării. Prealabil Unirii Principatelor din 1859, orașul este condus de pârcălabul Alexan-

dru Ioan Cuza, ales ulterior ca domnitor în Moldova și în Țara Românească. Reședința sa este 

găzduiește în prezent un muzeu. După Unirea Principatelor, dezvoltarea orașului s-a accelerat. S-

au înființat noi școli primare și s-a deschis, la 26 octombrie 1864, Școala superioară de comerț 

"Alexandru Ioan I", iar în anul 1867 s-a înființat una dintre cele mai vechi instituții de studiu liceal 

din țară, Liceul "Vasile Alecsandri". De la câteva fabrici în 1870, s-a ajuns la 41 în 1908. Ștefan 

Zeletin, în lucrarea sa "Burghezia română", nota că: "În procesul de naștere a Românei moderne 

trebuie să se deosebească două mari curente: unul zgomotos dar superficial, anume al ideilor lib-

erale care pleacă de la Paris spre București și Iași; altul tăcut dar adânc, care pleacă de la Londra 

spre Galați și Brăila: e curentul economiei capitaliste engleze."Activitatea comercială a continuat 

și datorită exportului masiv de cereale, despre poziția pe care o avea portul Galați în exportul țării 

consulul Franței din oras notând la 8 aprilie 1870 că "portul Galați a devenit antreprenorul general 

al cerealelor pe care Moldova le exportă pe Dunare și Marea Neagră în Anglia, Franța și Italia". 

Se recunoștea că înflorirea orașului se datora regimului de oraș „porto-franco”, însă la 22 decem-

brie 1882 acest statut a fost înlăturat.Totuși, între anii 1900-1914, orașul desfășura un consider-

abil comerț de cereale și cherestea, în care se implicau și reprezentanții celor 16 consulate 

străine din oraș.O revoltă țărănească a izbucnit în regiune în 1907, aceasta fiind înăbușită de ar-

mata română.În 1911, la Galați se dezvelește prima statuie din țară a poetului Mihai Eminescu. În 

perioada interbelică Galațiul a fost reședința județului Covurlui. Orașul a cunoscut o înflorire de-

osebită, devenind, la recensământul din 1930, din punct de vedere al populației, al cicilea oraș al 

țării, fiind devansat doar de București, Chișinău, Iași și Cernăuți. Din 1965 cunoaște o nouă înflo-

rire, o dată cu începutul funcționării combinatului siderurgic, considerat pe atunci, cel mai mare 

din Europa de Est. 

Municipiul Galați este situat la aproximativ 230 km de București, Chișinău și Odessa 

(Ucraina). Distanțele aproximative la care este situat de celelate mari orase ale țării sunt: Brașov - 

285 km, Cluj Napoca - 518 km, Constanța - 191 km, Craiova - 461 km, Iași - 242 km, Ploiești - 

219 km, Sibiu - 427 km, Timișoara - 678 km. 
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Geografie Galați 

 

Municipiul Galați este situat în zona estică a României, în extremitatea sudică a platoului 

Moldovei. Situat pe malul stâng al Dunării, ocupă o suprafață de 246,4 km2, la confluența râurilor Si-

ret (la vest) și Prut (la est), lângă Lacul Brateș, la circa. 80 de kilometri de Marea Neagră. Cel mai 

apropiat oraș este Brăila, la doar 15 kilometri spre sud. Orașul se întinde pe trei terase: Valea 

orașului, cu altitudine între 5 - 7 m și altele două, trasate aproape în formă de evantai; prima cu o al-

titudine între 20 - 25 m (nucleul orașului medieval, actualmente centrul orașului) și a doua cu altitudi-

ni care depășesc 40 m (orașul modern). Viața comunităților umane a fost influențată în mod direct de 

către Dunăre, cel de-al doilea fluviu din Europa ca lungime (2.850 km), cu un debit mediu pe acest 

sector de 6.199 mc/s, după ce primește în amonte apele râului Siret cu un debit mediu de 210 mc/s 

(cel mai mare afluent de pe teritoriul românesc). Fluviul își continua drumul spre Marea Neagră după 

ce primește, în avalul porturilor din Galati, apele râului Prut, cu un debit mediu de 86 mc/s. Debitele 

Dunării au o variație importantă, în funcție de anotimp și an, cu valori maximale în luna mai (18.000 - 

19.000 mc/s) și minimale in cursul verii (2.000 - 2.450 mc/s). Datorită senalului adânc până în zona 

orașului Brăila, Dunărea este declarată maritimă. În prezent lângă punctul de trecere cu bacul se 

construiește al 3-lea port pentru ambarcațiuni ușoare.  

Dat fiind faptul că județul Galați reprezintă o poartă spre nord-est și spre sud-vest, el se 

găsește sub influența maselor de aer continental estice și mai putin sudice, lipsind aproape cu totul 

influența aerului vestic care este oprit de paravanul munților Carpați. Temperatura medie anuală, cal-

culată pe o perioadă de 70 de ani, este de 10 grade C. Temperatura medie în timpul verii este de 

21,3 grade C. În timpul iernii, deasupra județului Galați vin din nord și nord-est mase de aer rece 

care produc scăderi de temperatură care oscilează între 0,2 grade C -3 grade C. Clima este tem-

perat-continentală. 

Galațiul este reședința și totodată cel mai mare oraș al județului Galați, județ situat în apropi-

ere de colțul celor trei frontiere în Moldova, România. Este unul dintre cele mai mari centre econom-

ice din România, respectiv Moldova. 
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FIZICĂ 

Din Cosmos 

              Prof. Corina Rotaru 

 

Pe data de 12 noiembrie 2021 a luat sfârșit misiunea spațială Alpha, din care au făcut parte americanii 

Shane Kimbrough și Megan McArthur, japonezul Akihiko Hoshide și francezul Thomas Pesquet, al zecelea 

francez care a plecat în spațiu și primul care a fost numit comandant al ISS(Stația Spațială Internațională). Au 

trecut 200 de zile de la lansarea capsulei Crew-2 Dragon pe 23 aprilie 2021 și până la amerizarea în Oceanul 

Atlantic pe 9 noiembrie. Cu ocazia întoarcerii navei cosmice pe planeta noastră, putem să facem un bilanț al 

principalelor experimente științifice care s-au derulat.  

De luni până vineri, astronauții au avut un program foarte încărcat, cu 10 ore de muncă pe zi și 2 ore de sport 

obligatoriu. În aceste ore de lucru, astronauții au efectuat experimente științifice și operațiuni de întreținere pe 

Stație. Jumătate dintre experimente au fost menite să furnizeze mai multe cunoștințe științifice și să 

pregătească următoarele misiuni cu echipaj uman pe Marte și Lună. Thomas Pesquet, de exemplu, a avut ca 

obiectiv să realizeze nu mai puțin de 200 de experimente în timpul acestei ultime misiuni.  

În timpul șederii pe Stația Spațială Internațională, astronautul Thomas Pesquet a realizat 4 ieșiri în afara 

SSI, pentru a instala noi panouri solare, ocazie cu care a stabilit un nou record european privind timpul 

petrecut în afara Stației, aproximativ 40 de ore. 

Fotografiile lui Thomas Pesquet au fost postate pe aceste rețele de socializare, dar aceasta este doar o parte a 

activităților desfășurate. 

 

Aurora hipnotică 

 

 

 

 

 

 

 

 

Din spațiu, este locul privilegiat pentru a observa acest fenomen intrigant. Aurorele polare sunt cauzate 

de interacțiunea particulelor încărcate ale vântului solar cu atmosfera superioară, care apar la polii magnetici ai 

planetei. Anumite mecanisme de la originea aurorelor rămân totuși de clarificat, în special modul în care elec-

tronii sunt accelerați înainte de a se ciocni cu ionosfera. Cercetătorii  analizează în continuare această prob-

lemă.   

 

https://www.science-et-vie.com/ciel-et-espace/le-jour-ou-thomas-pesquet-a-ete-promu-commandant-de-l-iss-62450
https://www.science-et-vie.com/Quelles%20seront%20les%20missions%20de%20l'astronaute%20Thomas%20Pesquet%20a%CC%80%20...https:/www.science-et-vie.com%20%E2%80%BA%20Ciel%20et%20Espace
https://www.science-et-vie.com/ciel-et-espace/espace-top-5-des-meilleures-photos-prises-depuis-liss-65075
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Grădinăritul spațial 

 

 

Pe Stația Spațială Internațională, astronauții încearcă să cultive plante în microgravitație, cum ar fi 

salata verde sau ridichi. Aici, este o cultură de ardei. Miza este mare, pentru că dacă reușim să cultivăm 

hrană în spațiu, s-ar putea rezolva problema deficiențelor de vitamine în timpul viitoarelor călătorii spațiale 

cu echipaj, care durează câteva luni (cum ar fi, de exemplu, să călătorim spre Marte) Astronauții au observat 

chiar că unele plante par să crească mai bine decât pe Pământ! 

 Vertijul cosmic 

 

Știați că ISS se învârte în jurul Pământului cu 28.000 km/h? Că durează 90 de minute pentru a finaliza o tură 

completă? Și că în interior, astronauții sunt martori a 16 apusuri și răsărituri de soare pe zi? Ceva care să te 

amețește, cum ar fi acest time-lapse. Fotografia cu time-lapse este o tehnică în care frecvența la care sunt 

capturate cadrele filmului (frecvența cadrelor) este mult mai mică decât frecvența utilizată pentru a vizualiza 

secvența. De exemplu, o imagine a unei scene poate fi capturată la 1 cadru pe secundă, dar apoi redată la 30 

de cadre pe secundă; rezultatul fiind o creștere aparentă a vitezei de 30 de ori. În mod similar,  

https://en.wikipedia.org/wiki/Film
https://en.wikipedia.org/wiki/Frame_rate
https://en.wikipedia.org/wiki/Image


 22 

filmul poate fi, de asemenea, redat la o rată mult mai mică decât cea cu care a fost capturat, 

ceea ce încetinește o acțiune, altfel rapidă. 

 Aurora australis 

 

Aceasta este a doua imagine cu aurora australă luată de pe ISS.  

Omagiu Corsicii 

 

 

Aceasta este o imagine foarte frumoasă a Corsicii. În timpul misiunii sale, astronautul s-a dis-

trat fotografiind diferite regiuni ale Franței. Dincolo de aspectul impresionant, această fotografie este 

deosebită sub aspect tehnic. A fost realizată la o viteză de 28.000 km/h și la înălțimea 400 km de sol. 

Pentru o asemenea fotografie reușită, astronautul a ținut cont de viteza de rotație a Pământului, a avut 

răbdare să fie cer senin și a folosit un software de navigație pentru a stabili când va trece Stația peste 

ținta sa. Chiar dacă imaginea nu are, la prima vedere, niciun interes științific, încântă privitorul!  
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MATEMATICĂ 

Despre MATEMATICĂ,  MATEMATICIENI și....POEZIE 

 Ce este matematica?  

    Răspunsuril: „numere”, „calcule”, „ochelari”(!!), „plictiseală”.... 

Multă lume o consideră rece. Și mai multă se teme de ea. Dar este veșnic tânără, veșnic în înnoire; 

este fără limită, ca și universul. Dar, mai ales, este umană. Prin seninătatea și dezinteresarea ce le imprimă, 

prin modestia la care dă naștere, prin puterea de a cuprinde totul într-o singură privire, umanismul 

matematic a fost, poate, tot atât de înalt, ca și umanismul literar.  

 Matematica nu are nicio contingență cu minciuna, vulgaritatea și egoismul. Ea dă celor ce o urmăresc, 

prin precizia formulelor și a expresiilor, disciplină intelectuală, discreție, modestie, dezinteresare, măsură în 

toate, abnegație, sensibilitate artistică la frumusețile acestei lumi. În general, marii matematicieni, geniile 

matematice sunt de o modestie și o discreție rare. Dar, sunt, în același timp, oameni obișnuiți care sunt 

supuși greșelilor, cu defecte, dar și cu preocupări diverse. 

 NEWTON (1642-1727)- Newton a vrut să-și fiarbă un ou fără să-și întrerupă lucrul.  

Își luă ceasul său de precizie ca să se uite la el și să vadă când au trecut cele trei minute pentru fierbere. Era 

însă, foarte preocupat de tema pe care o trata. Când își aduse aminte de fierberea oului, a constatat că a pus 

ceasul la fiert, iar în mână ținea oul.  

 Newton era timid în public. Îi venea greu să se exprime în fața mulțimii. Ca membru al Parlamentului 

nu a luat decât o singură dată cuvântul. Membri Parlamentului se așteptau la gânduri superioare exprimate 

de Newton. El însă, a cerut...„să se închidă o fereastră că-i curent și-l trage!” Apoi s-a așezat jos pe scaun. 

Poți fi deci genial matematician și inexistent ca orator.  

 EULER (1707-1783) putea să lucreze oricum și oriunde. La Petersburg scria ținând un nepoțel în 

brațe. Între două feluri la masă nota câte ceva pentru memoriile sale de matematici; aceste memorii le punea 

teanc unele peste altele.  

Euler era un matematician de o aleasă cultură generală. Cunoștea pe din afară și recita în întregime 

Eneida lui Virgiliu. Avea o memorie atât de prodigioasă, încât putea să spună, pentru ediția din Eneida pe 

care o avea, cu ce vers începe o anumită pagină și cu ce vers se încheie. De altfel, datorită acestei memorii a 

putut să producă lucrări de matematică în timpul orbirii sale, care a durat de la vârsta de 59 de ani până la 77 

de ani, când a decedat. 

WEIERSTRASS (1815-1897) a precizat ce legătură strânsă există între matematică și poezie: „Este 

adevărat că un matematician care nu are ceva de poet nu va fi niciodată un perfect matematician”. 

Matematică și poezie?! Există legătură? Sigur! „Există undeva, în domeniul înalt al geometriei, un 

loc luminos unde se întâlnește cu poezia.”(ION BARBU-DAN BARBILIAN) 

Sunt mulți scriitori, în particular poeți, care s-au folosit de termeni specifici matematicii în operele 

lor. Sunt și matematicieni care au scris versuri (Ion Barbu), dar și beletristică (Lewis Carroll-„Alice în țara 

minunilor”).  

„Câte ouă vechi și câte nouă? 

Câte nouă, câte vouă? 

Vechi sunt nouă, nouă două; 

Nouă două ouă nouă 

Vouă nouă ouă vechi!” 

Cu aceasta s-a răzbunat Georege Coșbuc pe matematicieni. În clasa a VIII-a la Liceul din Năsăud era 

„cât pe-aci să cadă la matematici; dar profesorul său Paul Tanco a ținut seama de talentul său literar și l-a 

trecut și la matematici”. 

Un fragment din definiția cercului a lui H. Allorge:  

„Cadran, închisoare albă a orelor, 

Soare, arzătoare floare a zilei,  

Lună, cu contur schimbător....”     ( L’ame géométrique-H. Allorge) 
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Închei cu câteva versuri pentru persoana iubită (dar, atenție!... le vor înțelege doar cei care știu 

analiză matematică de bază..):  

„Fericirea mea-i o fracție cu numărătorul zero,     

Numai de tine depinde s-o modifici, scumpă Hero!  

Căci, dacă-i muta pe zero și l-ai pune numitor  

Ea s-ar face infinită, eu fericit muritor.” 

 

(Realism și poezie-publicată în „Gazeta matematică”-mai 1910-anul XV, nr.9-la rubrica 

„Recreații”) 

 

 

        MOCANU IONEL 

         CLASA a XI-a  C  
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ȘTIINȚE—TEHNICĂ— MEDIU 
POLUAREA FONICĂ 

     Bratu Marina, Clasa a X-a E 
 

                                                           

 

 

  

 

 

 

 

Sunetele fac parte integrantă din viaţa noastră, cu ajutorul lor putem comunica, suntem avertizaţi în ca-

zul unor pericole, obţinem informaţii sau ne relaxăm ascultând muzica preferată. Din punct de vedere 

fizic sunetele reprezintă "vibraţii ale particulelor unui mediu capabile să producă o senzaţie auditiv”. Sunetul 

este o formă de energie fizică creată de obiectele care vibrează. Aceste vibraţii se transmit sub forma unor unde 

de presiune crescută sau scăzută care iradiază de la suprafaţa obiectului. Aceste unde constituie stimuli fizici 

pentru ureche. Sunetul se propagă sub formă de unde elastice numai în substanţe (aer, lichide şi solide) şi nu se 

propagă în vid. Atunci când auzim ceva, de fapt urechea este atinsă de vibraţiile unduitoare ale presiunii at-

mosferice. Urechea transformă undele sonore în impulsuri electrice, pe care le transmite mai departe, la creier, 

care la rândul sau decodifică semnalele. Urechea se obişnuieşte treptat cu sunetele, iar cu timpul învăţăm şi 

sensul acestora. 

Dimensiunile fizice ale sunetului sunt: 

Frecvenţa (numărul de cicluri de vibraţii produse într-o secundă). În general, la om plaja auditivă 

(suprafaţa de audibilitate) se înscrie între 16 şi 16.000 Hz (cicluri/s). În cazul unui analizor sensibil, limita su-

perioară ajunge la 20.000 Hz. Sensibilitatea maximă a urechii umane este în domeniul 2000 - 5000 Hz. 

Sunetele sub 16 Hz se denumesc infrasunete, iar cele peste 20000 Hz - ultrasunete. Frecvenţa sunetelor din 

zgomot joacă un efect hotărâtor, deoarece nu toate frecvenţele sunt percepute la fel, cum ar fi ultrasunetele şi 

infrasunetele. 

Intensitatea (nivelul de presiune sonoră, se notează cu S), se exprimă prin comparaţie cu un nivel de 

referinţă, notat S0 şi se măsoară în Belli (mai frecvent subunităţi, respectiv decibeli, dB). Pentru om, limita 

medie de suportabilitate este de 65 dB iar intensitatea maxim tolerabilă este în jur de 80-100 dB, dar ea variază 

în funcţie de frecvenţă. Scara de sunete audibile este de la 0 la 140 dB. Nivelul de 20-30 dB este inofensiv 

pentru organismul uman, acesta este fondul sonic normal. Sunetul de 130 dB provoacă senzaţia de durere, iar 

de 150 dB este insuportabil. Un frigider produce un zgomot de max. 20 dB, un aspirador - 50 dB, un autocami-

on - 90dB,un avion cu reacţie la decolare - 106 dB, o motocicletă în demaraj - 110 dB, o orchestră de Jazz - 

112 dB. 
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Durata sunetului are de asemenea impact asupra organismelor vii. Dacă se depăşesc limitele de suporta-

bit ate se poate ajunge la o psihoză periculoasă. 

Timbrul este calitatea care deosebeşte între ele sunetele egale ca frecvenţă şi intensitate. Timbrul diferit 

al sunetelor este dat de armonicile semnalului sonor. Sunetele pure sunt foarte puţine, acestea conţin o sin-

gură frecvenţă (de exemplu diapazonul). Majoritatea conţin mai multe armonici, acestea deosebesc două 

sunete cu aceeaşi frecvenţă unul de altul (de exemplu două instrumente diferite). 

Studiile de specialitate au evidenţiat limitele inferioare (pragul de audibilitate) şi superioare (pragul sen-

zaţiei dureroase) ale sunetelor pentru a fi receptate de om, precum şi faptul că aceste praguri variază odată 

cu frecvenţa sunetului. Astfel, urechea umană este mai puţin sensibilă la frecvenţe joase decât la sunetele 

cuprinse între 1000-6000 Hz. Un sunet de 60 dB la 100 Hz nu este perceput la fel de puternic ca un sunet de 

60 dB la 2000 Hz.  Efectele zgomotului asupra omului sunt în funcţie de intensitatea şi de durata sa. Primele 

efecte sunt la nivel psihic (distragerea atenţiei, reducerea performanţelor în sarcini care utilizează memoria 

de scurtă durată), vegetative (creşterea activităţii cardiace), suferinţă auditivă şi apoi dificultăţi în coordo-

narea mişcărilor. 

Există însă în jurul nostru şi multe sunete neplăcute sau nedorite, denumite în mod obişnuitzgomot; 

alături de alţi poluanţi, zgomotul în anumite situaţii devine factor de disconfort mergând până la a reprezen-

ta un potenţial pericol pentru starea de sănătate a persoanelor expuse. Zgomotul este o suprapunere dezor-

donată a mai multor sunete. Este produs din surse naturale, dar mai ales antropice: utilaje, mijloace de 

transport, aparate, oameni etc. 

Deşi suntem în permanenţă înconjuraţi de sunete, atât la locul de muncă cât şi în oricare alt loc, în ma-

joritatea cazurilor ne putem desfăşura activitatea ignorând zgomotul ambiental. Dar odată cu creşterea nive-

lului zgomotului, acesta devine un factor poluant care dacă este permanent, influenţează negativ nivelul de 

performanţă profesională, fiind de foarte multe ori cauza oboselii, nervozităţii sau a diminuării cantitative şi/

sau calitative a calităţii activităţii prestate. 

Poluarea fonică sau sonoră este datorată sunetelor produse de activitatea umană sau utilaje, 

maşini, care afectează sau dezechilibrează activitatea omului sau animalelor. 

În natura sunetele puternice sunt o rarietate, zgomotul este slab si de obicei de scurtă durată.  Sunete 

precum murmurul apei unui izvor, ciripitul pasărelelor, sunetul valurilor, al unei cascade, freamătul frun-

zelor sunt întotdeauna plăcute omului, ele liniştesc, elimină stresul, dar aceste sunete devin tot mai rare, fi-

ind inlocuite de zgomotul provocat de industrie şi transport. Marea majoritate a activităţilor omeneşti este 

generatoare de zgomote: alarmele, lucrările din construcţii, sistemele energetice, muzica intensă, vorbirea 

puternică, sunetul sirenelor, soneriile, claxoanele, zgomotul produs de traficul auto sau aerian. Traficul aeri-

an, în special cel supersonic, prezintă o sursă de zgomot cu implicaţii puternice, deoarece unele motoare avi-

atice se aud  de la 30 km. Cuvântul în engleză “noise” care corespunde termenului “zgomot”, provine de la 

cuvântul latin “noxia” care s-ar putea traduce prin “prejudiciu, rană”. 
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În oraşele moderne, în special în metropole, cauza principală a poluării o constituie traficul rutier, în 

continuă creştere, cauzat atât de creşterea numărului de vehicule cât şi de viteza acestora. Pe autostrăzi de 

multe ori nivelul zgomotului depăşeşte 80 dB. Nici localităţile mici nu sunt ferite de poluarea sonoră atunci 

când sunt străbătute de artere de circulaţie importante. 

Poluarea fonică este una dintre cele mai mari probleme cu care se confruntă europenii la ora actuală, 

alături de poluarea atmosferică şi managementul deşeurilor. Conform unor statistici ale Organizaţiei Mondiale 

a Sănătăţii (OMS), jumătate din europeni trăiesc într-un zgomot permanent, iar o treime suferă de insomnii 

din cauza poluării sonore. Nu doar poluarea fonică stradală este deranjantă, dar şi cea produsă de obiectele 

electrocasnice din gospodării sau de vecinii gălăgioşi. 

În statele europene circa 40% din populaţie este expusă zgomotului produs de traficul rutier cu o inten-

sitatea de 55 dB şi 20% zgomotelor de peste 65 dB. Dacă se iau în considerare toate zgomotele produse de 

transporturi, atunci peste 50% din populaţia Europei nu are confortul sonor normal la domiciliu şi 30% este 

afectată în timpul nopţii. Poluarea sonoră este mai severă în ţările în curs de dezvoltare prin densitatea cres-

cută a circulaţiei şi prin absenţa centurilor de circulaţie în marile oraşe. Se apreciază că în aceste ţări inten-

sitatea sonoră este pe arcursul a 24 de ore în domeniul 75-80 dB. 

Habitatul modern se caracterizează prin deteriorarea continuă a mediului sonor urban. Rezultatele acţi-

unii de monitorizare a poluării sonore urbane, desfăşurate de către Institutul de Sănătate Publică Bucureşti, în 

colaborare cu compartimentele de specialitate din teritoriu, au evidenţiat o dinamică continuu ascendentă a 

nivelurilor expunerii de la valori medii de 50 de dB(L) la începutul anilor 80 la aproximativ 70 de dB(L) în 

1999. Volumul populaţiei expuse, este de 45% din totalul rezidenţilor din apartamentele tip bloc care au 

acuzat niveluri de deranj moderat şi sever datorate poluării sonore. 

Traficul, indiferent sub ce forma se găseşte el, este cea mai mare forma de ameninţare de poluare 

sonoră. Traficul din oraşe, traficul naval, deasupra şi pe sub apă este dăunător omenirii dar şi animalelor 

acvatice, care comunică prin sunete ce se pot confunda cu sunetele provenite de la detectoarele cu ultrasunete. 

 În ultimii 30 de ani, statele lumii au depus eforturi maxime pentru a controla poluarea sunetului, dar cu 

toate acestea, rezultatele sunt mult sub aşteptări. WFAE, respectiv Forumul Mondial pentru Acustică Ecolog-

ică, a fost înfiinţat în 1993 ca şi organizaţie internaţională care cuprinde organizaţii şi persoane individuale, ce 

împărtăşesc aceleaşi temeri privind situaţia actuală a zgomotului pe planeta noastră. Forumul promovează ed-

ucaţia pentru menţinerea unui mediu ecologic, studii şi  cercetări în domeniul poluării fonice, diseminarea in-

formaţiilor, măsuri de protecţie şi prevenire, echilibrarea dezechilibrelor ecologice datorate zgomotelor. În-

cepând cu anul 2000, WFAE are o publicaţie bianuală , intitulată “Soundscape”, pentru dialog, cercetări, 

comentarii, critici şi perspective. 
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Planul pentru  carieră 

                           Psiholog Casandra Ilie 

În educaţia unui tânăr, este  foarte importante planificarea. Planificarea carierei este un proces 
de lungă durată, care include alegerea unei ocupații, obținerea unui loc de muncă, dezvoltarea în ca-
rieră şi posibilitatea schimbării carierelor. 

Alegerea profesiei este o decizie care trebuie făcută conștient: odată luată, o astfel de decizie va 
avea consecinţele dintre cele mai neaşteptate: îți va  determina  nu numai  felul în care vei  evolua pe 
parcursul  vieţii, dar şi venitul, satisfacţia profesională  şi şansele de promovare. Nu este niciodată prea 
devreme pentru a începe adunarea unor date, a unor experienţe pe care să  îți fundamentezi opţiunile 
profesionale. 

Cariera reprezintă exercițiul alegerii personale, iar pentru realizarea unui plan de carieră trebuie 
de început de la evaluarea propriei noastre persoane, cît și informarea referitor la factorii externi: profi-
lul de personalitate, atitudini și deprinderi dobîndinte, interesele ocupaționale, cunoștințe, analiza pieții 
etc. 
Procesul de planificare a carierei este compus din patru etape. 
 
Etapa I: Adunarea a cât mai multe informații despre tine (autoevaluare) 
Interese 
Valori 
 Roluri 
 Abilități / aptitudini 
Medii preferate 
 Nevoile de dezvoltare 
 
Etapa a II-a: Centralizarea opţiunilor existente 
Explorarea ocupaţiilor de care sunteți interesat 
Cercetarea industriei/domeniului în care dorițti să lucrați 
Cercetarea piaței muncii 
 
Etapa a III-a: Alegerea optiunilor potrivite 
Identificarea ocupaţiilor posibile 
Evaluarea acestor ocupaţii 
Explorarea alternativelor 
 Alegerea, atât pe termen scurt, cât și pe termen lung a unor opțiuni 
 
Etapa a IV-A: Acțiune 
Investigarea surselor de formare suplimentară şi educaţie, dacă este necesar 
Dezvoltarea unei strategii de căutare de locuri de muncă 
Scrierea CV-ului 
Colectarea de informaţii despre companii 
Compunerea scrisorilor de intenție 
Pregătirea pentru interviuri 
 

În decusul activității mele observ mereu persoane cu CV-uri superficiale, fără obiectiv, 
structurate inadecvat, fără atenţie la detalii. În decursul proiectelor mi se întâmplă să primesc aceleaşi 
CV-uri, cu aceleaşi erori, însoţite de aceeaşi abordare indiferentă pentru mai multe joburi. Încă nu știu 
dacă motivul este disperarea celor care aplică sau mai degrabă indiferenţa acestora, alături de o 
superficialitate în abordarea problemei şomajului. Țin să precizez că oricât aş încerca să privesc 
persoana descrisă în CV fără a lua în considerare felul în care a scris prezentarea sa, uneori nu reuşesc, 
chiar dacă ştiu că deseori oamenii nu se pot prezenta eficient. Discrepanţa acesta este uneori dată şi de 
lipsa de autocunoaştere, lipsa identificării obiectivelor profesionale, lipsa conştientizării importanţei 
planificării în carieră. Este periculos să lăsăm toate la voia întâmplării într-o lume atât de 
schimbătoare, unde lucrurile evoluează poate de zece ori mai rapid faţă de anii ‘80-‘90. 
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FOTOGRAFII DE LA ACTIVITĂȚILE EXTRACURRICULARE 

CU ELEVII 
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 Vizită cu elevii Clubului „Ştiinţe pentru viitor” și din colectivul de 

redacție al revistei EXCELSIOR-LER la Muzeul de Științe ale Naturii și 

Grădina Botanică – mai 2022 
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Simpozionul Naţional “Educaţia ecologică şi societatea umană” 

organizat de liceul nostru— mai 2022 
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